
Megtartotta első klub-
találkozóját az újjászer-
veződött szegedi Neu-
mann J á n o s Számitó-
géptudományi Társaság. 
A t a l á l k o z ó n Nógrád i 
Zoltán, Mórahalom pol-
g á r m e s t e r e , v a l a m i n t 
C s e r n a y L á s z l ó pro-
fesszor beszélt arról, mi-
re is való a számítógép. 

Az MTESZ klubhelyisé-
gében megtartotta első klub-
találkozóját az újjászervező-
dött szegedi Neumann János 
Számítógéptudományi Tár-
saság. Első napirendi pont-
ként tiszteletbeli elnökké vá-
lasztották a társaság három 
„alapító atyját": Gécseg Fe-
rencet, Makai Árpádot és 
Muszka Dánielt. U tóbb i 
visszaemlékezett azokra az 
időkre, amikor az országos 
társaság szegedi tagozata 
igen fontos szerepet játszott 
a város közéletében, és úgy-
mond sikk volt Neumann-
tagnak lenni. A személyes 
találkozók és beszélgetések 
sokszor gyakorlati számítás-
technikai a lka lmazásokká 
„konvertálódtak". Hogy az 
orvosi alkalmazások terén 
Szeged az élen járt, köszön-
hető volt a pezsgő klubélet-
nek is. Igaz , te t te hozzá 
Muszka Dániel, akkor még 
más volt a közeg, s a számí-
tógéptudomány nem volt ak-
kora üzlet. 

A visszaemlékezés után a 
résztvevők belefogtak az el-
ső klubnap témájába: a szá-
mítástechnika két különböző 
felhasználási területéről be-
szélgettek. Nógrádi Zoltán, 
Mórahalom polgármestere a 
Homokháti Önkormányza-
tok kistérségi együttműkö-
déséről, azon belül is az egy-
séges számí tógépes rend-

• Munkatársunktól 
Többrendbéli konferenci-

át tartottak a hét végén Sze-
geden a szemészek. A III. 
ame t rop iakongresszushoz 
csatlakozott a Magyar Gyer-
mekszemészek és Straboló-
gusok Társaságának harma-
dik , va lamin t a M a g y a r 
Szemorvosok és Optometris-
ták nyolcadik szimpóziuma, 
így mintegy százha rminc 
magyar és külföldi szemész 
gyűlt össze a SZOTE Sze-
mészeti Klinikáján. A három 

• Pécs (MTI) 
Társadalmi szenátust 

alakít a pécsi Janus Pan-
nonius Tudományegye-
tem (JPTE) régiója tekin-
télyes gazdasági és köz-
életi személyiségeiből , 
hogy a környezetéve l 
való kapcsolatait ily mó-
don intézményesítve te-
gye hatékonyabbá. 

Tóth József rektor beje-
lentette: a JPTE egyetemi ta-
nácsa már elfogadta a testü-
let szervezeti és friűködési 
szabályzatát, s a társadalmi 
szenátust az Egyetem és tár-
sadalmi kö rnyeze t e c ímű 
konferenciához kapcsolód-
va, má jus 29-én a lak í t j ák 
meg. A tanácskozáson a fel-
sőoktatási intézmény hely-
zetjelentést ad, felméri szö-
vetségeseit, a környezet ki-
h ívása i t , s azok tük rében 
igyekszik megfoga lmazn i 
jövőbeni hivatását. A JPTE 
az ország második egyeteme 
a Budapesti Műszaki Egye-

szerről szólt. A 13 önkor-
mányza t úgy döntö t t : de-
centrumot hoznak létre Sze-
ged mel le t t . Pá lyáz tak és 
nyertek, így lehetővé vált a 
szükséges hardver beszerzé-
se. Majd ismét pályáztak és 
ismét nyertek, tgy egy ame-
rikai tanácsadó cég kifejlesz-
tette a megfelelő szoftvere-
ket. Ennek következtében a 
13 önkormányzat egységes 
rendszerrel és adatbázissal 
rendelkezik, s állandó szá-
mítógépes összeköttetésben 
áll egymással. Nógrádi Zol-
tán úgy vélte: ha meg akar-
ják valósítani a tervezett in-
tenzív gazdaságfe j lesz tés i 
p rog ramjuka t , b iz tos í tan i 
kell az információt és adato-
kat mind saját szakembereik, 
mind a külföldi tőkebefekte-
tők részére. Csernay László, 
az orvosegyetem professzo-
ra, a számítógépes diagnosz-
tikai képfeldolgozás szegedi 
megteremtésének vezéralak-
ja a múltról és a jövőről be-
szélt. A múlttal kapcsolatban 
beszámolt arról, milyen, ma 
már kezdet legesnek tűnő, 
egész szobát elfoglaló, lyuk-
kártyás masinákkal érték el 
mindazt, ami a mai modern 
rendszerek alapja. A jövőről 
szólva elmondta: a számító-
gépes képfeldolgozás mára 
elérte azt a szintet, hogy a 
képernyőn látható kép felol-
dóképességét és információ-
tartalmát tekintve azonos a 
röntgenfi lmével . így az 5-
10-25 évig zsúfolt raktárak-
ban vagy pincékben tárolan-
dó röntgenfelvételeket ki le-
het váltani az elektronikus 
tárolással. 

A Neumann-klub követ-
kező találkozója várhatóan 
június 8-~án lesz. A téma: a 
számítógépes bűnözés. 

K. G . 

kapcsolódó szakmai találko-
zó témái szorosan össze-
függtek, így az ametropia, a 
gyermekszemészet és a kon-
takto lógia témái t f e lö le lő 
nyolc szekció komoly tudo-
mányos p rogramkíná la to t 
nyújtott. 

A kongresszusra külföldi 
előadókat is hívtak. Az idén 
Angliából és Németország-
ból érkeztek tudósok. A kon-
ferencia poszterszekcióval 
és számos cég kiállításával 
egészült ki. 

tem után, amely társadalmi 
szenátust alakít. A rektor el-
mondta: a testületet szeret-
nék a jövőben nemzetközivé 
fe j l esz ten i , hogy Pécs tá-
gabb , eu rópa i r ég ió j ának 
egyetemeivel - az eszéki , 
grázi, a maribori, a zágrábi, 
a genovai, az udinei, a pado-
vai és a bolognai felsőokta-
tási intézményekkel - még 
szorosabbra fűzze kapcsola-
tait. 

A JPTE ily módon szá-
mottevően növelheti esélyeit 
az Európa i Unió r ég iós 
együt tműködés t t ámogató 
pályázati forrásainak elnye-
résé re is. A k o n f e r e n c i a 
megszervezése és a társadal-
mi szená tus mega lak í tása 
egy hosszabb távú program 
első lépése, amelynek célja, 
hogy az egyetem jobban iga-
zodjék környezetének kép-
zési igényeihez, és ebbe be-
vonja a régió egyetemen kí-
vüli szellemi kapacitását is -
hangoztatta Tóth József rek-
tor. 

T e g n a p m e g a l a k u l t 
az 1998. március 4. óta 
létező Szegedi Felsőok-
tatási Szövetség (SZFSZ) 
vezető testülete. A sze-
nátus elnökének dr. Do-
bozy Attila tanszékve-
zető egyetemi tanárt, a 
S z e n t - G y ö r g y i A lber t 
Orvostudományi Egye-
tem rektorát választot-
ták meg a tagintézmé-
nyek képviselői. 

T e g n a p a József Att i la 
Tudományegye tem Dugo-
nics téri központi épületé-
nek tanácstermében dr. Bé-
kési Imre, a Juhász Gyula 
T a n á r k é p z ő Fő i sko l a fő -
igazgatója, a Szegedi Uni-
versitas Egyesülés Igazgat-
ó tanácsának soros e lnöke 
köszöntötte a résztvevőve-
ket az SZFSZ szenátusának 
alakuló ülésén, amelyen je-
len volt a város polgármes-
tere, dr. Szalay István is. A 
huszonöt tagú szenátusból -
amelyben a tagintézmények 
( J A T E , S Z O T E , J G Y T F , 
SZÉF, LFZF Szegedi Kon-
zervatóriuma) arányos kép-
vise le t te l r ende lkeznek -

egyedül dr. Erős István, a 
SZOTE Gyógyszerésztudo-
mányi Karának dékánja hi-
ányzott külföldi útja miatt. 
Dr. Békési Imre bevezetőjé-
ben elmondta: minden sze-
gedi f e l s ő o k t a t á s i in t éz -
ménynek fontos a saját tör-
ténete, jelene és törekvése, 
éppen ezért érthető, hogy az 
egye temek és fő iskolák a 
k i lencvenes évek e le jé tő l 
fogva aggódva vettek részt 
az integráció folyamatában. 
A főigazgató ezzel kapcso-
latosan hangsúlyozta, hogy 
az SZFSZ nem akar semmi-
féle értéket elpuszt í tani a 
tagintézményekben, sőt, a 
felsőoktatási in tézmények 
egybeolvasztásával csak nö-
velni szeretné ezen értékek 
nagyságá t és számát . Ezt 
követően dr. Mészáros Re-
zső, a JATE rektora és dr. 
Szabó Gábor, a SZÉF fő-
igazgatója tá jékozta t ta az 
egybegyűlteket arról a máig 
tisztázatlan helyzetről, ame-
lyet a május 8-i kormány-
rendelet okozott azzal, hogy 
az élelmiszeripari főiskolai 
kart a tudományegyetemhez 
rendelte. A rövid beszámo-

lók u tán - ahol k ide rü l t , 
hogy a SZÉF anyaintézmé-
nye, a Kertészeti és Élelmi-
sze r ipa r i E g y e t e m kérn i 
fogja a kormánytól a döntés 
felülvizsgálatát és visszavo-
nását - dr. Békési Imre a 
Szegedi Universitas Egye-
sülés Igazga tó tanácsának 
nevében j a v a s l a t o t tet t a 
szenátus elnökének szem-
élyére. Mivel más személy-
re nem érkezett javaslat a 
szenátoroktól, csak dr. Do-
bozy Attila került fel a sza-
vazólistára. Ezek után a sze-
nátus tagjai titkos szavazás-
sal - 23 igen és 1 tartózko-
dás el lenében - a SZOTE 
rektorát választották meg a 
SZFSZ vezető testületének 
elnökéül. 

Dr. Dobozy Attila meg-
köszönte a ljizalmat, majd 
reményét fejezte ki, hogy az 
egységes Szegedi Egyetem 
létrejöttéig, 2000-ig a tagin-
t é z m é n y e k még j o b b a n 
összecsiszolódnak. Dr. Sza-
lay István polgármester úgy 
vélte, hogy a Szegedi Uni-
versitas Egyesülés és a vá-
ros között folyó ingatlancse-
re- tárgyalások fe lgyorsul-

hatnak a jövőben, s akkor a 
terveknek megfelelően 2-4 
év múlva egy igazi diákne-
gyed alakul ki Szegeden. A 
Szegedi Felsőoktatási Szö-
vetség szervezeti és műkö-
dési szabályzat-tervezetével 
kapcso la tosan k ü l ö n b ö z ő 
módosításokat fogalmaztak 
meg a szenátorok, ami után 
úgy d ö n t ö t t e k , hogy azt 
visszautalják a szerkesztőbi-
zot tságnak, i l letve újra a 
tagintézmények tanácsai elé 
terjesztik. 

Az integráció akciótervé-
ben szereplő programpon-
tok, feladatok kidolgozásá-
ra, illetve megvalósítására 
pedig a szenátus elnöksége 
létrehozza, vagy megerősiti 
a már meglévő bizottságo-
kat. 

Ezt követően a szenátus 
apróbb módosításokkal jó-
váhagyta az SZFSZ elnöki 
tisztségének betöltésére ki-
írandó pályázat szövegét. A 
tanácskozás végén arról is 
h a t á r o z t a k a k é p v i s e l ő k , 
hogy a szenátus legközelebb 
szeptember elején ülésezik. 

Szabó C. Sz i lá rd 

Széchenyi-
ösztöndíj 

• Budapest (MTI) 
A Széchenyi Professzori 

Ösztöndíj kuratóriuma ^ kö-
z e l m ú l t b a n döntö t t a ta-
vasszal kifrt harmadik fordu-
ló ötszáz nyertes pályázatá-
ról - közölte a Felsőoktatási 
Pályázatok Irodájának kom-
munikációs vezetője. Farkas 
Krisztina elmondta: a kiírás-
ra ez alkalommal az eddigi-
nél több, összesen 1697 pá-
lyázat érkezett. Ennek egyik 
oka, hogy a miniszteri ren-
delet módosítása folytán eb-
ben a fordulóban nem volt 
életkori megkötés. A kurató-
rium ugyanakkor biztatónak 
látta, hogy a nyertesek har-
mada ötven év alatti, hiszen 
az ösztöndíj egyik alapvető 
célja a kiemelkedő teljesít-
ményű fiatal szakemberek 
megtartása a hazai felsőokta-
tás számára. 

A b í r á l a tná l a zonos 
súllyal értékelték mind a tu-
dományos, mind az oktatási 
tevékenységet. Nem az el-
múlt idők érdemeit díjazták, 
noha f igye lembe vették a 
közelmúlt te l jes í tményei t , 
mint a pályázati terv megva-
lósíthatóságának zálogát. 

A kommunikációs vezető 
beszámolt arról is, hogy a 
Széchenyi Professzori Ösz-
töndíj utolsó fordulóját jövő 
év elején hirdetik meg. Ezzel 
teljessé válik (2000 fő) a pá-
lyázatban részesülők száma. 

A reuma-
tológiáról 

• Munkatársunktól 
Tudományos ülést rendez 

május 29-én 11 órától az új 
k l in ika n a g y t e r m é b e n a 
SZOTE Tudományos Ülések 
Bizottsága, a Szegedi Aka-
démiai Bizottság Orvostudo-
mányi Szakbizottsága, a Ma-
gyar Reumatológusok Egye-
sülete, a Reumatológiai és 
Fizioterápiás Szakmai Kol-
légium, valamint a Magyar 
Osteoporosis és Osteoarthro-
lógiai Társaság. 

Az ülésen a reumatológia 
területéről szóló előadások 
hangzanak el. 

Tudományos 
együttműködés 
• Munkatársunktól 

Tudományos együt tmű-
ködési megállapodást kötöt-
tek a határmenti országok 
képviselői május 12-én Te-
mesváron. A megállapodást 
a Novi Sad-i Egyetem részé-
ről Prof. Stojan Savic rektor-
helyettes, a Temesvári Kuta-
tási és Fejlesztési Bizottság 
részéről Prof. Dórin Dehe-
lean, az Interdiszciplináris 
Bizottság elnöke, az MTA 
Szegedi Akadémiai Bizott-
ság részéről Prof. Telegdy 
Gyula akadémikus, a SZAB 
elnöke (rta alá. 

Az utolsó 
koncert 

• D M - i n f o r m á c i ó 
Az egyetemi és főiskolai 

ifjúság részére meghirdetett 
i ngyenes konce r t so roza t 
utolsó programja június 2-án 
este hét órakor lesz a JATE 
aulájában. 

A műsoron Mozart D-dúr 
Divertimentója és Schubert 
A-dúr rondója szerepel. A 
meghívott szólisták: Csánki 
Emília (oboa) az Ál lami 
Operaházból, Zempléni Ta-
más (kürt) a Nemzeti Filhar-
monikus Zenekarból, Zemp-
léni Szabolcs (kürt), a Tou-
loni n e m z e t k ö z i ve rseny 
résztvevője, valamint Márffy 
Gabriella (hegedű) Bernből. 

A Szegedi Felsőoktatási Szövetség felépítése 
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Szemészek Szegeden 

• Integrációalcció 

Szenátorok alakulóülése 

Dr. Szabó Gábor főigazgató (balra) és dr. Mészáros Rezső rektor (jobbról Békési Imre, a JGYTF 
főigazgatója) tájékoztatták a képviselőket a JATE-SZÉF-helyzetről. (Fotó: Miskolczi Róbert) 

Társadalmi szenátus 
Pécsett 


